
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ

Caràcter: extraordinari urgent
Data: 15 de juliol de 2004
Horari: 18 hores
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament

Hi assisteixen:
Rafel Gili Sastre, batle
Miquel Sebastià Moll Ferragut, regidor
Maria Antònia Sureda Martí, regidora
José Silva Jiménez, regidor
Maria Francesca Servera Pascual, regidora
Manuel Galán Massanet, regidor
Julen Adrián Gorostiza, regidor
Elvira Piris Quetglas, regidora
Josep Danús Rosselló , regidor
Concepció Morell Moragues, regidora
Bartolomé Palmer Sabater, regidor
José Navarro Fuster, regidor

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

No hi assisteix:
Margalida Tous Ferrer regidora

Ordre del dia

1. Ratificació de la urgència de la sessió.
2. Creació de les comissions informatives.
3. Nomenament dels representants de la corporació en els òrgans col·legiats i en les institucions en què 
ha de ser representada.
4. Dedicació i retribucions del batle.
5. Dedicació i retribucions dels regidors.
6. Decisions adoptades per la Batlia sobre:

- nomenament de tinents de batle
- composició de la Junta de Govern Local
- delegacions dels regidors

7. Nomenament del tresorer titular i del suplent.

Desenvolupament de la sessió



3. Ratificació de la urgència de la sessió

El batle exposa que, atesos els esdeveniments que han succeït en el nostre Ajuntament aquests darrers 
dies, fets ben coneguts per tothom i que no cal repetir, ens trobam amb la necessitat de recompondre 
l’estructura i el funcionament de l’Ajuntament. Per tant, proposa ratificar la urgència d’aquesta sessió.

La regidora d’UIA, Sra. Piris, diu que el seu grup votarà en contra de la urgència, perquè troben que el 
fet que el batle i el primer tinent de batle cobrin un setmana més, o els regidors una assistència més o 
menys, no és tan urgent, i que fer-ho per urgència i fer impossible una comissió informativa  o junta de 
portaveus atempta contra els criteris de transparència, consens i diàleg que es prometien en el pacte 
firmat pels tres partits polítics que formen l’Equip de Govern, i que fins i tot el regidor d’EU/EV va 
reafirmar en el seu parlament el dia que el nou batle va prometre el seu càrrec. La llei preveu un mes de 
termini per fer aquest plenari, i l’Equip de Govern ho ha fet en menys d’una setmana.

La portaveu del PP, Sra. Moragues, diu que votarà a favor de la ratificació de la urgència.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que UIA critica l’Equip de Govern de manca de transparència 
per fer públic les resolucions de Batlia. I pregunta a la regidora d’UIA si el seu grup vol que ho tenguin 
amagat. Respecte a la no convocatòria de la Junta de Portaveus, considera que es podria haver 
convocat.
Opina que era urgent donar a conèixer les delegacions de Batlia i, a més, el tresorer ha presentat la seva 
renúncia.
Finalment, el portaveu esmentat diu que, de manca de transparència, res i, de manca de diàleg, res.

Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UM. PSOE, EU/EV i PP) i 2 vots en contra (UIA), ratificar la 
urgència de la sessió.

4. Creació de les comissions informatives

El batle exposa que es proposa un canvi en les comissions informatives, que passarien a ser tres 
comissions i que estan detallades en el document adjunt.

La secretària de l’Ajuntament llegeix el document esmentat que, copiat literalment, diu:

“En aplicació de l’article 125 del ROF, es proposa la creació de les següents comissions informatives:

- Comissió Informativa d’Hisenda i Interior. President: Rafael Gili Sastre.
Competències: Hisenda i Interior.
- Comissió Informativa d’Urbanisme, Serveis i Medi Ambient. President: Rafael Gili Sastre.
Competències: Urbanisme, Obres, Serveis i Serveis Municipals. Medi Ambient, Foment, Comerç i Fora 
Vila.
- Comissió Informativa Socioeducativa i Sociosanitària. President: Rafael Gili Sastre.



Competències: Benestar Social, Sanitat, Educació i Participació Ciutadana. Cultura, Esports i Joventut. 
Festes.

Composició: dos regidors de cada partit (incloent-hi el batle) i un regidor d’EU/EV.

La regidor d’UIA, Sr. Piris, no considera correcta la rectificació efectuada en el darrer moment. Així 
mateix, exposa que, des d’UIA, defensen que, amb dues comissions informatives (una de general i una 
d’Hisenda), n’hi ha prou per tractar tots els temes que s’han de tractar, sempre que es convoquin, és 
clar, i així els regidors (que som onze que cobrarem) cobrem, com a mínim, una assistència mensual 
menys, la qual cosa no pot anar mai malament per a les arques municipals. Finalment, diu que no sap què 
deu haver canviat des del juliol de 2003 perquè ara siguin necessàries dues comissions informatives 
menys de les que necessitaven estant a l’oposició UM i EU/EV, ni sap quins criteris deuen haver canviat 
perquè ara, en comptes dels cinc regidors que componien les comissions, cosa que determinaren els 
grups de l’oposició (UM i EU/EV), hagin de ser nou els components.

La portaveu del PP, Sra. Morell, considera que 3 són poques comissions informatives i presenta una 
esmena:

“La creació de 5 comissions informatives integrades per cinc membres”.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que, en la formació del pacte de govern, s’ha arribat a l’acord 
de crear tres comissions informatives. Considera que no són suficients. Afegeix que està d’acord amb la 
portaveu del PP, que demana la creació de cinc comissions. No obstant això, diu que aquesta proposta 
és una millora de la transparència del nou Equip de Govern.

Es vota l’esmena presentada pel PP, la qual, per 3 vots a favor (PP), 7 vots en contra (UM, PSOE i 
EU/EV) i 2 abstencions (UIA), no resta aprovada per manca de quòrum en la votació.

Finalment, es vota l’assumpte i els reunits acorden, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV) i 5 vots en 
contra (UIA i PP), aprovar la proposta de l’Equip de Govern referent a la creació de les comissions 
informatives.

5. Nomenament dels representants de la corporació en els òrgans col·legiats i en les 
institucions en què ha de ser representada

El batle exposa que, una vegada que s’ha produït el canvi de l’Equip de Govern, ens trobam que s’ha 
produït un buit en una sèrie d’òrgans i d’institucions.

A continuació, la secretària llegeix el nomenament dels representants següents :

- Mancomunitat del Nord: Rafael Gili Sastre i Josep Silva Jiménez.
- Consorci d’Aigües d’Artà: Rafael Gili Sastre, Maria Francesca Servera Pascual, Miquel Sebastià Moll 
Ferragut i Julen Adrián Gorostiza.



- Consells escolars: Julen Adrián Gorostiza.
- Comissió de Subvencions: Julen Adrián Gorostiza i Manuel Galán Massanet.

La regidora d’UIA, Sra. Piris, diu que, potser aquí, falta la representació al Patronat del Teatre i al 
Patronat de la Residència, curiosament allà on podrien caber els representants de l’oposició. És un 
descuit intencionat?

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que els representants municipals en el Patronat de la Residència es 
decidiran quan es revisin els estatuts del Patronat i que els de la Fundació del Teatre es mantenen i per 
això no s’han duit al plenari.

Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats.

6. Dedicació i retribucions del batle

El batle exposa que l’Equip de Govern proposa la mateixa exclusivitat i retribució que tenia fins a la 
renúncia l’actual regidora Margalida Tous.

La secretària exposa que, en aplicació de l’article 13 del ROF, es proposa reconeixer la dedicació 
exclusiva del batle de l’Ajuntament amb la remuneració següent :

14 pagues de 2.547,79 €/mes/bruts, amb l’augment de l’IPC anual.

La regidora d’UIA, Sra. Piris, exposa que es veu que per al regidor d’EU/EV han canviat molt les coses 
des del Ple de dia 16 de juliol de 2003, quan va dir, en referir-se a aquest mateix punt que ara ens 
ocupa i així consta en acta “Abans anava a votar a favor de la proposta de l’Equip de Govern, però que, 
a causa del tarannà de la posició de l’Equip de Govern, votarà en contra”. Deu ser, diu la regidora 
esmentada, el tarannà de l’equip de govern que ha canviat, en transparència i diàleg segurament 
(recordem que aquest Ple s’ha convocat per urgència), perquè la proposta organitzativa de l’Ajuntament 
no ha canviat gaire: és un “recorta i pega” de la proposta de l’Equip de Govern anterior (aquí no s’han 
vist gaire les promeses de feina que ens feia el batle quan va prometre el seu càrrec, però ja es veuran).
De tota manera, UIA vol presentar un esmena a aquest punt i, si l’Equip de Govern l’incorpora a 
aquesta proposta, votarem a favor, perquè UIA sí que vol ser coherent amb el Ple de dia 16 de juliol i 
amb la seva trajectòria política. L’esmena podria quedar així: 

El Ple de l’Ajuntament d’Artà, reunit dia 15 de juliol de 2004, considera que:
1. La gestió i l’organització municipals són prou complexes, si consideram el nivell de serveis públics i 

d’infraestructures amb què compta el municipi.
2. No se n’ha de fer una qüestió política, del tema de les dedicacions exclusives, perquè això dificulta 

el bon funcionament de l’Administració sempre que hi ha eleccions o en casos com el d’aquesta 
vegada ens ocupa.

Per tant, creiem oportú aprovar que, en aquest ajuntament, es reconeguin dues dedicacions exclusives, 



indistintament del color polític de l’Equip de Govern, sempre que no es disminueixi el nivell de serveis
actual i sempre que aquestes dedicacions es mantenguin amb les xifres i els criteris que es presenten en 
aquest plenari (amb l’augment corresponent de l’IPC), que són les xifres que es venien manejant en 
aquest ajuntament.

Demanaríem un acord de plenari i ens agradaria que fos un compromís de tots els grups polítics amb 
representació a la sala.

Si es vota a favor de l’esmena, votarem a favor, diu la regidora esmentada. Així i tot, exigim que 
s’actualitzi la declaració de béns del batle actual, per afavorir aquest criteri de transparència que ha fet 
seu l’Equip de Govern. I, naturalment, com que és el nostre deure, vigilarem perquè la dedicació que 
s’ha votat com a exclusiva es faci i perquè es doni el profit adequat.

Si no es vota a favor de l’esmena, ens abstendrem, perquè es veurà clarament que l’Equip de Govern 
(compost per PSOE, UM  i EU/EV) vota dedicacions exclusives segons el color polític de la persona 
qui seu a la cadira de batle i, fins i tot, podrien pensar que segons els interessos personals dels qui, a més 
d’ocupar un càrrec polític, ocupen un lloc de responsabilitat dins el govern municipal. I ells no estan per 
afavorir interessos partidistes ni particulars.

La portaveu del PP, Sra. Morell, exposa que el seu grup està en contra d’aquest punt, de la mateixa 
manera que va votar en contra del mateix punt en el Ple de dia 16 de juliol de 2004.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que votarà a favor d’aquest punt de l’ordre del dia. Quant a 
l’esmena presentada per UIA, diu que no està a favor dels termes en què es proposa.

Es vota l’esmena presentada per UIA, la qual, per 2 vots a favor (UIA), 7 vots en contra (UM, PSOE i 
EU/EV) i 3 abstencions (PP), no resta aprovada per manca de quòrum en la votació.

Finalment, es vota l’assumpte i els reunits acorden, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV), 3 vots en 
contra (PP) i 2 abstencions (UIA), aprovar la proposta de l’Equip de Govern referent a la dedicació i les 
retribucions del batle.

7. Dedicació i retribucions dels regidors

El batle exposa que, si es valora la situació actual, creim que l’Ajuntament necessita dos càrrecs, batle i 
primer tinent de batle, amb dedicació exclusiva, i que la resta de regidors han de cobrar en concepte 
d’assistències i de dietes, que ja s’havien pagat en la legislatura anterior. Perquè volem valorar la feina 
que es fa per al poble, som conscients que aquesta dedicació suposa un increment de les despeses, però 
la situació de crisis econòmica que patim no té res a veure amb aquests costos i no podem consentir 
que, amb els pressuposts que tenim en aquest ajuntament, els nostres regidors hagin de gastar de la seva 
butxaca per poder servir el poble.

A continuació, la secretària de l’Ajuntament exposa que, en aplicació de l’article 13 del ROF, es 



proposa la dedicació exclusiva pel primer tinent de batle, amb la remuneració següent :

14 pagues de 2.117,52 €/mes/bruts, amb l’augment de l’IPC anual.

- Assistències: 60,00 €/bruts, amb l’augment de l’IPC.
- Dietes: 75,00 €/bruts (1/2 dieta: 37,50 €) (màxim equivalent a cinc dietes).

La regidora d’UIA, Sra. Piris, exposa que hem de recordar que UM, avui fa un any menys un dia, va 
votar en contra de la dedicació exclusiva del primer tinent de batle, que curiosament era la mateixa 
persona del mateix partit polític que avui es presenta. Julen Adrián era el representant del mateix partit 
polític dia 16 de juliol de 2003; en aquest mateix punt i en la proposta de la dedicació exclusiva a la 
mateixa persona del mateix partit polític (Josep Silva del PSOE), va dir, i així figura en l’acta “sol·licita 
fer dues votacions: una referida a la dedicació exclusiva del primer tinent de batle i una altra referida a les 
retribucions dels regidors. A més manifesta que està en contra d’aprovar la dedicació exclusiva del 
primer tinent de batle”. Naturalment, l’únic criteri que ha canviat és que, ara, ell forma part de pacte i per 
tant deu suposar que és un pacte bo i que qualsevol cosa, fins i tot allò que ell ha votat en contra, deu ser 
justificable, sobretot perquè ell ara ho podrà controlar. Si s’hagués aprovat l’esmena votaríem a favor, 
tot i que ens sembla exagerat el nombre de comissions informatives, perquè sabem que, a això, hi hem 
d’afegir les juntes de govern i les dietes. Nosaltres hem fet comptes i ens surten (sense comptar les 
dedicacions exclusives) 30.773,76 €. Sabem que, de moment, està pressupostat, perquè jugam amb el 
pressupost del consistori anterior, però és així. I deixant de perdre els 30 milions de pessetes per no 
refinançar el crèdit  abans de dia 30 de juny, com preteneu sanejar l’economia municipal?

La portaveu del PP, Sra. Morell, considera que no és necessària la dedicació exclusiva del primer  tinent 
de batle.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que el sou del primer tinent de batle ha estat objecte de 
negociació. De la mateixa manera, diu que la pèrdua dels 30 milions de pessetes no és cap 
descapitalització, sinó pèrdua de liquidesa.

Es vota l’assumpte i els reunits acorden, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV) i 5 abstencions (UIA i 
PP), aprovar la proposta de l’Equip de Govern referent a la dedicació i les retribucions dels regidors.

8. Decisions adoptades per la Batlia sobre:
- nomenament de tinents de batle
- composició de la Junta de Govern Local
- delegacions dels regidors

La secretària de l’Ajuntament informa sobre les decisions adoptades per la Batlia sobre:

Tinents de batle:

1r: Josep Silva Jiménez



2n: Julen Adrián Gorostiza
3r: Maria Antònia Sureda Martí
4t: Maria Francesca Servera Pascual

Junta de Govern Local:

Designació dels seus membres:
En aplicació de l’article 41 del ROF i 23 de la Llei 7/1985, es posa en coneixement del Ple que els 
membres de la Junta de Govern Local són els següents:

Rafael Gili Sastre, president
Josep Silva Jiménez
Julen Adrián Gorostiza
Maria Antònia Sureda Martí
Maria Francesca Servera Pascual

Delegacions dels regidors:

Josep Silva Jiménez: Urbanisme, Obres i Serveis, i Serveis Municipals.
Julen Adrián Gorostiza: Benestar Social, Sanitat, Educació i Participació Ciutadana.
Maria Antònia Sureda Martí: Festes.
Maria Francesca Servera Pascual: Medi Ambient, Foment, Comerç i Fora Vila.
Miquel Sebastià Moll Ferragut: Hisenda.
Manuel Galán Massanet: Cultura, Esports i Joventut.

Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats de les decisions adoptades per la Batlia.

9. Nomenament del tresorer titular i del suplent

A continuació, el Sr. Palmer, tresorer titular de l’Ajuntament presenta la seva renúncia al càrrec de 
tresorer.

El batle exposa que, abans de proposar el tresorer nou, vol agrair, en nom de tots, la dedicació i la bona 
feina que ha fet el Sr. Palmer fins al dia d’avui.

L’Equip de Govern proposa el Sr. Josep Silva Jiménez com a tresorer titular, ja que creuen que, gràcies 
a la seva experiència en l’Ajuntament i que té una dedicació exclusiva que li permet dedicar les hores 
que facin falta, és la persona apropiada per ocupar aquest càrrec.

Així mateix, es proposa a Maria Antònia Sureda Martí com a tresorera suplent, després d’haver donat 
de baixa l’actual tresorera suplent, Magdalena Fuster Santandreu, funcionària d’Intervenció.

La regidora d’UIA, Sra. Piris, agraeix la seva feina al regidor Sr. Palmer. Opina que el tresorer suplent 



ha de ser un funcionari de l’Ajuntament, perquè, si no ho és, es dificulta el funcionament de l’Ajuntament, 
a pesar que el primer tinent de batle tengui dedicació exclusiva.

La portaveu del PP, Sra. Morell, està d’acord amb allò que ha exposat la regidora d’UIA.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, no entén  la postura d’UIA, ja que durant els 25 anys que ha governat 
UIA els càrrecs de tresorer titular i suplent han estat ocupats per càrrecs polítics.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que, si es proposen aquestes dues persones per ocupar aquests 
càrrecs, és perquè estaran disponibles.

Es vota l’assumpte i els reunits acorden, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV), 2 vots en contra 
(UIA) i 3 abstencions (PP), nomenar Josep Silva Jiménez tresorer titular i Maria Antònia Sureda Martí 
tresorera suplent.

A continuació, la regidora d’UIA, Sra. Piris, sol·licita que, a pesar que aquest Ple és extraordinari i 
urgent, es tracti la moció que insta a la dimissió del president Matas i del conseller Flaquer per l’afer 
“Rasputín”.

El batle li diu que no considera tan urgent la moció com per tractar-la en aquest Ple, i convida la regidora 
esmentada d’UIA a presentar la moció en el proper Ple ordinari.

Acords

1. Acordar, per 10 vots a favor (UM, PSOE, EU/EV i PP) i 2 vots en contra (UIA), ratificar la urgència 
de la sessió.

2. Aprovar, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV) i 5 vots en contra (UIA i PP), la proposta de 
l’Equip de Govern referent a la creació de les comissions informatives.

4. Aprovar, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (UIA), la 
proposta de l’Equip de Govern referent a la dedicació i les retribucions del batle.

5. Aprovar, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV) i 5 vots en contra (UIA i PP), la proposta de 
l’Equip de Govern referent a la dedicació i les retribucions dels regidors.

7. Nomenar, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV), 2 vots en contra (UIA) i 3 abstencions (PP), 
nomenar Josep Silva Jiménez tresorar titular i Maria Antònia Sureda Martí tresorera suplent.

El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.



La secretària Vist i plau
El batle


